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گزارش تصویری
سناریوی تخریب سنگ قبرها این بار به مزار ناصر ملک مطيعی رسيد

با ناصر ملک  مطیعی  دیگر چرا؟
تخریب کنندگان سنگ قبر این بار به ســنگ قبر ناصر ملک مطیعی، بازیگر 
و کارگردان ســینما و تلویزیون ایرانی پیش از انقلاب، رســیده اند و به دلایل 
نامعلوم ســنگ قبر او را تخریب کرده اند. او که  سال گذشته به دلیل مشکلات 
تنفســی و کلیوی و در 88 سالگی درگذشــته بود، حالا با تخریب شدن سنگ 
مزارش بار دیگر به صدر خبرها آمده اســت. اما ماجرای تخریب ســنگ قبرها 
ماجرایی طولانی است و طی سال های گذشته بارها و بارها سنگ قبر بسیاری 
از شــاعران، نویســندگان، کارگردانان و افراد بزرگ تخریب شده اند؛ نه کسی 
مقصر شناخته شده و نه دســتگیری ای در میان بوده است و تنها چند روزی از 
سنگ قبرهای شکسته صحبت شــده و تمام. نمونه اش سنگ قبر احمد شاملو 
شاعر اســت که بارها و بارها شکسته شده و بارها و بارها ترمیم شده است.  سال 

گذشته هم سنگ قبر محمدعلی فروغی تکه تکه شد. 
ســال 96 ســنگ  قبر ایرج افشــار به ســرقت رفت و پس از آن سنگ قبر 
غلامحسین مظلومی، پیشکســوت فوتبال تخریب شــد و درنهایت نوبت به 
سهراب ســپهری رســید که ســنگ  قبر او را هم مخدوش کردند. قبر عباس 
کیارستمی هم به این قافله پیوست و همگان شاهد ویرانی مزار آقای کارگردان 

بودند و پس از او نوبت به سنگ  قبر ابراهیم یزدی رسید؛ آن را هم شکستند.
اواخر   سال 96 هم خبر شکستن ســنگ  قبر مدیا کاشیگر، شاعر، نویسنده و 
مترجم آمد. کاشیگر مرداد  سال 96 از دنیا رفت و در قطعه نام آوران  دفن شد و 
تنها 5 ماه پس از درگذشتش، سنگ  قبر شکسته اش نظر همه را به خود جلب 

کرد.
قبر محمدعلی ســپانلو اوضاع دیگری داشت. عده ای ناشناس مزار این شاعر 
را در   سال 95 تخریب کردند و سپس سیمان گرفتند. او هم در قطعه نام آوران   

دفن شده بود. در تمام این سال ها کسی پاسخی به این اتفاقات نداده است. 
تنها دو  سال قبل بود که ویرانی تعداد زیادی از قبور قدیمی در امامزاده عبدالله 
برای بسیاری سوال برانگیز شــد و ارژنگ امیرفضلی، بازیگر، با انتشار ویدیویی 
از این قبرســتان گفت که »این جا امامزاده عبدالله اســت، تمام سنگ قبرها را 
کنده اند و هیچ چیزی نیست، نمی دانم پدرم را کجا چال کرده اند«. این ویدیو 
عاملی شد تا علی  محمد ســعادتی، مدیر بافت و بناهای تاریخی شهر تهران به 
مدیر اوقاف استان تهران نامه نوشــت و خواهان توقف عملیات اجرایی در این 
محوطه شد. درنهایت اداره اوقاف شهر ری هم گفت که از مردم می خواهم برای 

رسیدن به نتیجه نهایی درباره بازسازی این  امامزاده   صبور باشند. 
این تنها جایی بود که نســبت به تخریب قبور پاســخی داده شد و در سایر 
موارد شــاهد چنین اتفاقی نبودیم. حالا با تخریب قبــر ملک مطیعی بار دیگر 
این پرسش مطرح می شود که هدف تخریب کنندگان چیست و آیا قرار نیست 
بر این وضع رسیدگی شود و کسانی که دســت به این اقدام می زنند، درنهایت 

دستگیر شوند؟

ذره بین

این نخســتین بار نبود که 
خبر ازدواج دختر بچه ای کم 
سن و  سال شبکه های مجازی 
را بــه تکاپو انداخــت. این بار 
امــا ویدیویــی ضمیمه خبر 
بود که مراســمی را با حضور 
عروســی کم و ســن سال تر 
از آن که قابل باور باشــد، در 
کنــار دامادی جوان نشــان 
مــی داد و میهمان هایــی به 
شادی مشغول. این ویدیو که 
توضیحات یکی از خبرنگاران 
آن را تکمیل می کرد به مراسم 
نامزدی این دختربچه مربوط 
می شد؛ ویدیویی که همزمان 

با راه انداختن جنجال در شبکه های اجتماعی صدای خیلی 
از چهره ها را هم درآورد و افکار عمومی را چنان بسیج کرد 
که کمتر از 24 ســاعت بعد از پربازدیدشــدنش مسئولان 
قضائی شهرستان بهمئی در کهگلیویه و بویر احمد را وارد 
عمل کرد و خبر آمد که با ورود دادگســتری به ماجرا، عقد 
دختربچه باطل شده است؛ درواقع با مرور توضیحات رئیس 
دادگستری استان کهگیلویه و بویراحمد می بینیم که اگر 
چه صیغه عقد موقت باطل نشده اســت اما با راضی کردن 
داماد او مدت دو ساله عقد موقت را بخشیده و پدر عروس هم 
در حضور همه مهریه را بخشیده است و غائله به این شکل 
خوابیده است. علی سعیدی، رئیس دادگستری شهرستان 
بهمئی، در گفت وگو با »شــهروند« در جواب این سوال که 
چطور می توان مطمئن بود که خانواده دختربچه و داماد به 
صورت پنهانی کارشان را ادامه نخواهند داد، می گوید: »به 
آنها تفهیم شــد که تا همین جا هم کار غیرقانونی کرده اند 
و طبق ماده 50 قانون خانواده کارشــان جرم بوده است و از 
سوی دادســتان پیگیری خواهد شد. این صرفا یک تهدید 
نبوده است بلکه برای پدر عروس، داماد و عاقد پرونده قضائی 
تشکیل شده اســت. بنابراین با توجه به حساسیتی که این 
ماجرا پیدا کرده، بعید می دانم آنها بخواهند فعلا این موضوع 

را تکرار کنند.«
او در جواب این که چطور می تــوان از تکرار این موضوع در 
مورد کودکان دیگر جلوگیری کرد، می گوید: »قانون به ما این 
اجازه را می دهد که هر جا مورد مشابهی دیدیم، ورود کنیم. 
به نظرم مردم باید بداننــد که چنین قانونی وجود دارد و پدر 
نمی تواند دختر کوچکش را تا زمان بالغ نشدنش شوهر بدهد. 
رسانه ای کردن ماجرا خیلی به تنبه عمومی کمک می کند و 

رسانه ها در این زمینه نقش پررنگی ایفا می کنند.«
ناصر مختاری، رئیس بهزیستی بهمئی، هم ماجرا را برای 
»شــهروند« این طور تعریف می کند: »بــه محض اطلاع از 
موضوع، اول صبح دیروز تیم اورژانس اجتماعی بهزیســتی 
راهی خانه دختر شد. فهمیدیم که برای شرکت در کلاسی به 

مدرسه رفته است. یک تیم در خانه ماند تا با خانواده صحبت 
کند و تیم دیگری برای گفت وگو با کودک راهی مدرسه شد 
که خودم شخصا آنها را همراهی کردم. در صحبت هایی که 
با دختر داشتیم، متوجه شدیم که کاملا در دنیای کودکانه 
خودش ســیر می کند. گزارش کامل موضوع بــرای ارایه به 

دستگاه قضائی هم در حال آماده شدن است.«
او ادامه می دهد: »خانواده دختــر و داماد برای ما توضیح 
دادند که مراســم درواقع همان »نشــونه بندی« بوده که از 
رسم های قدیمی عشایر شهرستان است. این رسم به معنی 
آغاز زندگی نیست بلکه شروع نامزدی است اما ما معتقدیم 
این کار می تواند کودکی کودک را از او بگیرد و در مورد بچه ها 
رسم بسیار غلطی است. خانواده اصرار داشتند که صیغه عقد 
موقت هم برای این خوانده شده که مسائل شرعی در رفت و 
آمد خانواده ها حل شود اما باز هم برای مسئولان قضائی این 
موضوع قابل قبول نبود و ما هم اعلام کردیم که این مصداق 

بارز کودک آزاری است و نباید ادامه پیدا کند.«
مختــاری می گویــد: »شهرســتان بهمئــی یکــی از 
شهرستان های سفید کشور است؛ چون آمار بسیار پایینی در 
زمینه آسیب های اجتماعی دارد اما به  هر حال رسم و رسومات 
قدیمی و غلط هنوز وجود دارند که باید با فرهنگسازی اجرای 
آنها را متوقف کرد. متاسفانه هنوز مقاومت هایی در این زمینه 
وجود دارد و تا زمانی که فرهنگسازی نشود و قانون به درستی 

اعمال نشود، نمی توان جلوی این رسومات را گرفت.«
قبل از این اتفاق هم در مواردی شــاهد ورود دستگاه های 
قضائی و بهزیســتی به ازدواج کــودکان بوده ایم مانند ورود 
دادستان مشــهد به ماجرای ازدواج دختر بچه 9 ساله ای که 
درست در میانه جشن عروسی اتفاق افتاد و سروصدای زیادی 
هم در شــبکه های اجتماعی به راه انداخت.  اما داستان در 
مورد بعضی از شهرها متفاوت است، طبق آمارها و بر اساس 
گفته های رئیس ثبت  احوال استان کهگیلویه و بویراحمد، در 
 سال گذشته ۹دختر زیر ۱۰سال و  ۴۵۸دختر زیر ۱۵ سال در 

این استان ازدواج کردند.  

دستگاه قضائی و بهزیستی به ماجرای ازدواج دختربچه ای از 
کهگيلویه و بویراحمد ورود کردند

رسم و رسوم علیه کودکی
 علی سعيدی، رئيس دادگستری شهرستان بهمئی، در گفت وگو با »شهروند«: 

کارشان جرم بوده است و از سوی دادستان پيگيری خواهد شد 

 

  محمدجواد ظریف و سرگئی لاوروف، وزیران امور خارجه ایران و روسیه، درباره مناسبات دوجانبه، 
آخرین تحولات برجام و  اوضاع منطقه در مسکو به گفت وگو نشستند. 

  اهالی شهرستان خلخال مطابق رسمی دیرینه همه ساله در آستانه ماه محرم آیین »قارقارا« را به 
اجرا درمی آورند که به نوعی اعلام  رســمی آغاز ماه محرم و عزاداری های آن است .   براساس این آیین 
درختی بلند از باغســتان هر روستا انتخاب شده و بعد از قطع آن  توســط اهالی به میدان روستا و شهر 
یا مجاور مســجد اصلی محل انتقال پیدا می کند. با برافراشــتن این درخت که همراه با  نوحه خوانی و 
عزاداری است، آغاز عزاداری های ماه محرم اعلام می شود و مردم نذورات خود را به تنه درخت سنجاق 

می زنند.  

  اهدای شاخه گل به عزاداران حسینی در خیابان اندرزگوی تهران/ تسنیم

   امام جمعه اهواز در بین کارگران هفت تپه حاضر شد و دست نماینده شان را بوسید.
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منصور غلامی، وزیر علوم، تحقیقات و فناوری در واکنش به نامه  اعتراضی جمعی از دانشجویان دانشگاه تهران به  احکام 
قضائی فعالان دانشجویی گفت: »من پیش از این  هم سعی داشتم، دانشجویان را در مواجهه با موارد  این چنینی کمک 
کنم و حتی توصیه های زیادی هم به آنها داشتم. دانشجویان باید در پیگیری مسائل شان  مجاری قانونی را طی کنند، اما 
بعضا در این میان افرادی هستند که ممکن است از جریانات سوءاستفاده  کنند و فضا را بر علیه دانشجویانی رقم بزنند که 
هیچ آگاهی از آن فضا ندارند و درنهایت هم همه چیز  بر علیه دانشجو شود. در این زمینه پیگیر مسأله هستیم و رایزنی و 

مذاکره می کنیم.« 

وزیر علوم:    تداوم 
رایزنی ها برای پیگیری 

وضع دانشجویان 
بازداشتی  
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بستن کمربند می تواند خطر 
مرگ و مير را در سرنشينان 

صندلی عقب، ۲۵ تا ۷۵ درصد 
کاهش دهد.

در جلسه علنی روز یکشنبه مجلس شورای اسلامی، 
بررســی ســوال نصرالله پژمانفر از وزیــر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در دســتور کار صحن علنی مجلس 
قرار گرفت. این سوال در مورد علت عدم انجام وظایف 
قانونی وزارت ارتباطات در احراز هویت افراد در اینترنت، 
عدم ساماندهی فیلترشــکن ها و عدم ساماندهی سیم 
کارت های مجعول بود. محمدجواد آذری جهرمی، وزیر 
ارتباطات، ابتدا ماکتی از ماهواره ناهید را به هیأت رئیسه 
مجلس تقدیم کرد و گفت: »مطابق با آیین نامه مجلس 
شورای اســلامی ســوال از وزرا باید در حدود وظایف 
آنها باشــد و مطابق ماده ۲۱ قانون جرایــم رایانه ای، 
فراهم آوردندگان خدمات دسترسی می توانند براساس 
دستورات قضائی یا مصوبات کارگروه تعیین مصادیق 
در مورد انسداد سایت های اینترنتی اقدام کنند و وزارت 

ارتباطات تکلیفی در این خصوص ندارد.«
او در ادامه افزود: »در مورد هویت در فضای مجازی نیز 
تکلیفی متوجه وزارت ارتباطات نبود تا جلسه دو شب 
گذشته شــورای عالی فضای مجازی که مصوبه ای در 

این خصوص داشت اما هنوز این تصویب نامه به وزارت 
ارتباطات ابلاغ نشده است. بنابراین هر دو بحث از حیطه 

اختیارات و وظایف وزیر خارج است.«
در ادامه نصرالله پژمانفر گفــت: »طبق آمار موجود 
۵۰۰ هزار تا دو میلیون ســیم کارت مجعول در کشور 
وجود دارد و همان سیم کارتی که برای یک ایرانی صادر 
می شود برای تبعه غیر ایرانی نیز صادر می شود که در 
اثر این مشــکل انواع دزدی ها و دروغ پراکنی ها صورت 

می گیرد و کسی نمی تواند پاسخگو باشد.«
جهرمی در پاسخ به این مشــکل گفت »راه حل این 
مشــکل اتصال بانک اینترنتی ناجا به سیستم هویتی 
اپراتورهاســت که باید در قالب دولت الکترونیک اجرا 

شود.«
خرید و فروش آزاد فیلترشکن

اما بخــش مهم صحبت هــای جهرمی بــه مقوله 
فیلترشــکن ها مربوط می شــد. او در این باره گفت که 
»به ما می گویند چرا وزارت ارتباطات، فیلترشکن ها را 
نمی بندد؟ طبق قانون ارایه کنندگان خدمات دسترسی 

موظف به این کار هســتند. فکر کنید فردا صبح بیدار 
شوید و همه فیلترشکن ها از دسترس خارج شود. صبح 
فردا چه اتفاقی می افتد؟ تاجری که می خواهد تحریم ها 
را دور بزند به مشــکل می خورد. اســتاد و دانشجو نیز 
مشکل پیدا می کنند؛ باید سطح دسترسی به اینترنت 
طبقه بندی شــود.« به گفته او فیلترشکن ها به راحتی 
در کشــور ما خرید و فروش می شوند و هیچ برخوردی 
با تجارت فیلترشکن ها نمی شود و مشخص است چه 
کسانی پشت آن هســتند. »مگر نمی شود پشت این 
مافیا را درآورد. قانونی در کشور ما وجود ندارد که خرید و 

فروش فیلترشکن ها را به عنوان جرم تلقی کند.«
آذری جهرمــی تصریــح کــرد: »خریــد و فروش 
فیلترشــکن ها، تجارتی چندصد میلیاردی است که 
کسی جلوی آن را نمی گیرد و می گویند وزارت ارتباطات 

خودش جلوی این کار را بگیرد.«
او با بیــان این که این مشــکل راه حــل دارد، گفت 
نمی شود ابزارهای مورد نیاز را نداد و گفت که بروید این 

کار را انجام دهید.

انتقاد وزیر ارتباطات از بازار چندصد ميلياردی فيلترشکن ها

تجارت آزاد فیلتر شکن ها 
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